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Zpravodaj
obce Brloh

Vážení  
spoluobčané,

ještě před několika málo dny 
(dnes je 20. června) jsme znovu 
oprášili průpovídku, že jestli 
nám to ten červenec se srpnem 
nezkazí, bude letos slušná 
zima. No a vidíte, uplynuly 
dva  nebo tři týdny a máme tu 
už v červnu několik dní letní 
teploty. 

Počasí má skutečně 
v posledních letech nestálý 
charakter. loni byl rok, alespoň 
v našich končinách, mírně 
srážkově nadprůměrný, mnozí 
to připisovali covidovému 
útlumu letecké dopravy, letos 
na jaře zase sopkám… Nejsem 
oborník ani na meteorologii, ani 
znalec vlivu sopečného prachu 
na počasí v evropě, ale myslím, 
že planeta prochází určitým 
změnovým obdobím a je to 
vidět na oteplování (a vůbec si 
netroufám spekulovat, zda na to 
má lidská činnost vliv nebo 
ne) i na tom, co se na ní děje. 
Budeme se muset naučit lépe 
přizpůsobit těmto výkyvům 
počasí. Zatím to je spíše 
nepříjemné, např. vliv na úrodu 
není tak velký, ale vodní zdroje 
pravda místy trpí. snad nebude 
o moc hůře, věřím tomu. 

Co se podařilo  
a co nás čeká
Na jaře letošního roku jsme 
i přes některé peripetie dokázali 
dokončit dvě větší investice, 
konkrétně jsme dokončili 
chodník od autobusové 
zastávky ke škole a školce 
a také rekonstrukci vodovodu 
Na Horánku. v této souvislosti 
mě napadá, že se poměrně 
obměnilo zdejší obyvatelstvo, 
a tak zkusím v příštím vydání 
udělat malý exkurs do místního 
názvosloví v polohopisném 
smyslu slova. Protože ani já 
nejsem žádný promovaný 
místopisec, nechám si poradit 
od znalejších. ale zpět k výše 

uvedeným akcím. Při realizaci 
místa pro pěší jsme samozřejmě 
narazili na dílčí problémy, 
např. se sekční vodovodní 
šachtou, která zasahovala 
do silnice i chodníku. v té jsme 
zrenovovali šoupata a odkalení 
a po dohodě se zhotovitelem 
i zástupci investora opravy 
silnice (Jihočeský kraj) jsme 
se rozhodli ji zasypat. v rámci 
budování a rekonstrukce 
chodníku došlo i k osazení 
a výměně veřejného osvětlení 
za úsporná led svítidla. 
stavba samotná šla velmi 
dobře, chci poděkovat tamním 
obyvatelům, že trpělivě nesli 
drobná omezení. velkou zásluhu 
na bezproblémovém průběhu 
akce má zhotovitel – společnost 
swietelsky stavební, s.r.o., 
zejména pak stavbyvedoucí, 
který měl naši stavbu na starost. 

druhou větší investicí 
byla oprava vodovodního 
potrubí formou bezvýkopové 
technologie Na Horánku (část 
od křižovatky u č. p. 135 
po křižovatku u prodejny 
Jednoty) v délce necelých 
400 m. Jedná se o úsek, kde 
byly v havarijním stavu některé 
přípojky a ty byly při této 
akci rovněž opraveny. Zde již 
byla zátěž stavbou o poznání 
větší, a to jak pro místní, tak 
pro projíždějící, neboť stavba 
komplikovala dopravu celým 
Brlohem. Problémy s nástupem 
zhotovitele, počasím a také 
problémy s podložím (místy 
byla skála) prodloužily tuto 
akci o více než týden. I zde se 
nakonec podařilo dokončit 
akci a navázat na ni mohla 
oprava krajské komunikace 
druhé třídy č. II/143 v průtahu 
celého Brloha. tuto akci 
neinvestovala obec Brloh, 
ale Jihočeský kraj částečně 
ze státního fondu dopravní 
infrastruktury. ani této 
akci se nevyhnuly problémy. 
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stavba byla vysoutěžena 
jako oprava komunikace bez 
ohledu na okolí. Za běhu se 
také musely řešit věci jako 
rozpadlé či stavbou poškozené 
šachty, odvodnění silnice, 
vjezdy, obruby silnice sloužící 
jako ochrana před vodou ze 
silnice a další. Brloh prošel 
před nějakou dobou kabelizací 
sdělovacího vedení (optické 
i metalické kabely) a stopy 
po této akci jsou patrné dodnes 
právě ve vjezdech. a tak měla 
řada lidí překopané poškozené 
vjezdy a se stavbou se situace 
místy ještě zhoršila – zemní 
fréza šla do hloubky 30 cm. 
dostali jsme se do situace, 
kdy řada místních požadovala 
opravit něco, za co stavba ne 
vždy mohla, a hlavně to nebylo 
v projektu. takto velká akce 
uprostřed vsi bude vždy narážet 
na zájmy investora, místních 
občanů a koordinaci stavby. 
Je škoda, že projekt nebyl 
lépe napasován na potřeby 
lidí – oprava takové silnice 
zkrátka není a nemůže být 
pouhá výměna asfaltu v šířce 

5,5 – 6 metrů. toto jsem často 
kritizoval při kontrolních 
prohlídkách. snad příště 
k takovým nesouladům 
nebude docházet. oceňuji, že 
zhotovitel se snažil vyhovět 
všem stranám, ne vždy to však 
šlo. také je třeba zmínit, že ne 
všude je výsledek bezvadný, ale 
čas ukáže. v globálním pohledu 
lze však opravu této páteřní 
silnice vidět jako úspěšnou 
a dobře provedenou. velký dík 
patří, zejména za vstřícnost při 
jednáních, českokrumlovské 
správě a údržbě silnic, která 
zainvestovala řadu oprav 
a úprav míst souvisejících 
s komunikací. obec Brloh 
při příležitosti opravy 
komunikace opravila své 
úseky místních komunikací, 
které navazovaly na hlavní 
silnici. Zároveň zastupitelstvo 
rozhodlo o zpevnění místních 
komunikací zejména v Kovářově 
a Rychtářově, a to asfaltovým 
recyklátem, zpevněným 
dvojitým asfaltovým zástřikem. 
Zde se jednalo o cca 5.000 
metrů čtverečních oprav. tyto 

cesty tak budou odolnější 
zejména proti opotřebení 
provozem a tekoucí vodě při 
větších deštích.

letos nás čeká ještě prodloužení 
kanalizace Na Písku, 
zhotovovány jsou přístřešky 
na kontejnery, stále se pracuje 
v Rojšíně na opravě návesní 
kapličky, v Jaroníně se dokončuje 
dětské a sportovní hřiště.  
stále se pracuje na projektu čov 
a kanalizace v Rojšíně, na podobě 
nového územního plánu obce 
a na projektu zázemí pro služby 
a kompostárnu. Musím zmínit, 
že ani napodruhé se nepodařilo 
získat dotaci na opravu kurtů 
a stavbu zázemí pro sportování. 
Zde zastupitelstvo zřejmě bude 
jednat o tom, zda nepřehodnotí 
své požadavky na výsledek. 
otevření se letos dočkalo 
i koupaliště, kde bylo nově 
vybudováno parkování v areálu, 
a tak neváhejte a přijďte se 
osvěžit.

Přeji pěkné a klidné léto.

Martin Toman  
starosta

Z jednání zastupitelstva obce
Na jaře zastupitelstvo nemělo 
žádné řádné zasedání, ale sešli 
jsme se dvakrát na pracovních 
schůzkách. 

Na těch jsme řešili žádost 
obyvatel Kovářova, kteří žádají 
o zbudování cesty k jejich 
nemovitostem. Původní 
příjezdová cesta je již desítky 
let zarostlá, tudíž neprůjezdná 
a všichni tak jezdí po louce, 
na kterou když zaprší, tak je 
nesjízdná a vyjíždí se další a další 
koleje, které pak komplikují 
obhospodařování této louky. 
starosta oslovil odborníka 
z firmy, která pro nás opravuje 
štěrkové cesty a ten navrhl 
obnovit cestu původní.

starosta všechny zastupitele 
seznámil s probíhajícími pracemi 
na realizaci chodníku od hřiště 
na náves. dále popsal realizaci 
výměny vodovodního řadu 
v ulici směrem na Kuklov, která 
se díky kamenitému podloží 
protáhla o několik dní a vyměnit 
se také musela část rozpadlého 
kanalizačního vedení v tomto 
úseku.

dotkli jsme se problematiky 
výměny topení na základní škole 
a na obecním úřadě. starosta 
nechá zpracovat možnosti nových 
zdrojů vytápění.

odsouhlasili jsme změnu 
v územním plánu, která je 
nutná pro výstavbu čov Rojšín. 

vyhlášen byl záměr pronájmu 
koupaliště v Brloze pro sezonní 
provoz. Nový nájemce již 
koupaliště převzal a zahájil tak 
letní sezónu.

Na jednu z pracovních schůzek 
starosta pozval architekta, 
který vypracoval tři varianty 
zastavovací studie lokality 
za bytovkami pod Pašákem. 
Jednu variantu jsme zvolili jako 
vítěznou s tím, že jsme se dohodli 
na některých drobných změnách. 
Bude tak vytvořeno devět 
stavebních parcel. dále jsme řešili 
také směnu pozemku v Brloze.

Tomáš Jungwirth 
místostarosta
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Krátké zastavení s Radkou Kynickou

Tentokrát jsem o rozhovor 
požádala Radku Kynickou, 
dětskou lékařku, která 
za svými pacienty dojíždí 
k nám do Brloha. 

Prozradíte nám,  
odkud pocházíte?

Já pocházím z jižní Moravy. 
Konkrétně z obce Moravský 
Žižkov, to je u Břeclavi. 
v jižních čechách jsem se 
ocitla po vysoké škole, když 
jsem hledala místo na dětském 
oddělení a volná místa byla 
v teplicích, Rakovníku, Kutné 
Hoře a českém Krumlově. takže 
jsem si samozřejmě vybrala 
to nejhezčí městečko, tedy 
Krumlov. Říkala jsem si, že je 
to jen na pár let, ale už to tak 
nějak zůstalo a zůstane navěky. 

Nebála jste se té dálky, že 
budete daleko od domova?

Po škole jako mladá jsem se 
té dálky vůbec nebála a říkala 
jsem si, že to nejspíš bude  
jen na chvilku. ale nebylo. 
a když už jsem měla děti,  
tak jsem zjistila, že mi rodina 
(hlavně babičky) chybí a že 
300 kilometrů je přece jen dost 
daleko. ale všichni příbuzní 
rádi jezdí sem na návštěvu  
a my za nimi, tak se vídáme 
docela často.

A proč jste tady zůstala?

Kvůli práci. Pak sem za mnou 
odešel i můj manžel, který 
pochází z velkých Pavlovic.  
tak nějak tomu nahrály 
okolnosti, manžel dostal  
dobrou práci a rozhodli jsme  
se tady zůstat.

Kdy Vás napadlo, že se  
stanete lékařkou?

No já jsem už jako malá chtěla 
pečovat. Jsem nejstarší ze 
čtyř dcer, takže jsem to měla 
od malinka dané, že pečuju o ty 
mladší. Myslela jsem si, že budu 

zdravotní sestřička.  
Protože jsem si nebyla úplně 
jistá, rozhodla jsem se pro 
nějaké všeobecné zaměření 
a shodou okolností jsem se 
dostala na humanitní obor 
na gympl. Chviličku jsem tedy 
uvažovala nad humanitními 
zaměřeními jako jsou práva, 
čeština, jazyky, historie… 
ale nebylo to úplně ono a až 
ve třetím ročníku na gymplu 
jsem se rozhodla pro medicínu. 

Pak jste šla studovat kam?

do olomouce, tam je lékařská 
fakultu na univerzitě 
Palackého.

Jak na studia vzpomínáte?

No…bylo to hodně těžké.  
ale mezi učením byla 
i sranda a spousta přátel. 
ve vzpomínkách se mísí to 
dobré i to horší. samozřejmě 

před zkouškami, hlavně  
před státnicemi bylo ouvej,  
ale zase se to kompenzovalo  
tím ostatním. olomouc je 
překrásné studentské město. 
už jsem tam léta nebyla, ale 
plánuju, že tam někdy vyvezu 
děti, a že jim ukážu, kde jsem 
strávila 6 let života.

Takže je chcete inspirovat?

Možná.  Nejstarší dcera  
bude za rok maturovat a bude  
se hlásit na vysokou školu, 
takže to bude aktuální.

Když jste se rozhodla pro 
medicínu, tak jste hned 
od začátku věděla, že chcete 
být dětskou lékařkou?

Když už jsem se rozhodla, 
tak v podstatě od prváku 
jsem věděla, že se zaměřím 
na děti. táhlo mě to k nim. 
děti jsou takoví nevinní 



Zpravodaj obce Brloh  |  číslo 2  |  2021

5

upřímní tvorečkové a nejsou 
tolik nemocní. Na obvodě je to 
především o prevenci. občas se 
teda ošklivě stoná i u dětí a o to 
to bývá smutnější, ale naštěstí 
to není tak časté. 

Mně přijde mnohem těžší,  
když stůně dětský pacient…

to ano. ale na druhou stranu 
jsou děti ještě tvárné, dá se 
s nimi hodně pracovat, někam 
je nasměrovat. Nemají ty dlouhé 
seznamy léků jako dospělí 
pacienti. takže každé má svoje. 
určitě bych si znovu vybrala 
pediatrii.

A co jste dělala po škole?

Po škole jsem šla dělat 
na dětské oddělení 
do nemocnice český 
Krumlov a připravovala jsem 
se na atestace na dětské 
lékařství, ale pak jsem odešla 
na mateřskou. Během ní se 
úplně změnily podmínky 
atestací, a nakonec jsem si 
vybrala obor praktické lékařství 
pro děti a dorost. věděla jsem, 
že nechci celý život pracovat 
v nemocnici a chodit neustále 
na služby. K malým dětem je 
to velmi náročné a můj manžel 
je pracovně hodně vytížený, 
tak bychom to nezvládali. 
od začátku jsem počítala s tím, 
že skončím na dětském obvodě. 
Po mateřské jsem v Brloze, 
ve Chvalšinách a v Kájově 
pracovala pod panem doktorem 
Kylianem, který převzal 
ordinaci po paní doktorce 
Minaříkové. a po atestaci v roce 
2017 jsem to tu převzala sama. 

A chodíte někdy vypomáhat 
do nemocnice?

teď už ne, ale dřív jsem 
chodívala na stáže 
do nemocnice český Krumlov, 
české Budějovice, Písek 
a Prachatice a taky na noční 
služby. Musela jsem kvůli 
předatestační přípravě, abych 

si rozšířila vzdělání a získala 
zkušenosti.

Dovzděláváte se i teď, když  
už máte po atestacích?

určitě. to je nutnost. často 
máme semináře, teď vlastně 
webináře. Neustále něco 
sleduju. My lékaři získáváme 
za semináře kredity, které 
potom musíme dokládat, 
abychom získali diplom 
celoživotního vzdělávání. to 
nás motivuje stále nasávat nové 
informace. ale mě to především 
baví. Ráda sleduji, co je nového. 
Je třeba si pořád rozšiřovat 
znalosti, protože se všechno 
strašně rychle vyvíjí. I studium 
medicíny je v současné době 
hodně jiné, než bylo za mě. 

Jak se změnila dětská 
medicína za dobu Vaší praxe?

Jsou nové znalosti, nové 
postupy, nová léčba. Jsou 
dané protokoly a doporučené 
postupy a ty se mění podle 
toho, co se nového objeví 
a studiemi potvrdí. vývoj 
jde neustále kupředu, ale 
určitě ne nějak závratně 
rychle. v praktické pediatrii 
na obvodě se využívá mnohem 
více přístrojů, které máme 
k ruce. Máme možnost vyšetřit 
CRP, což pomáhá k indikaci 
racionální antibiotické 
terapie, udělat streptest, to je 
rychlý test na angínu, a nově 
máme i možnost vyšetřit 
novorozeneckou žloutenku 
přístrojem přes kůži, takže 
už se nemusí brát krev ze 
žíly. Máme mnohem lepší 
diagnostické možnosti než před 
léty. 

Když tyhle nové možnosti 
chcete využít, je to o tom, že 
Vy sama musíte být iniciativní 
nebo se k vám dostanou 
automaticky?

Já jako soukromý lékař si 
přístroje musím sama koupit 

a s pojišťovnou si nasmlouvat 
možnost vykázat výkony 
a dostat za ně pak úhradu.  
Který lékař nechce, tak si 
přístroje nepořídí. Není 
podmínkou, že tyto přístroje 
musíte vlastnit, ale určitě 
pomáhají v diagnostice a tak 
patří do moderní ordinace.

Musíte se jako lékařka zajímat 
i o jiné obory medicíny?

asi nemusím, nikdo to 
nekontroluje. ale jak už jsem 
řekla, mě to baví a zajímají mě 
novinky, takže když narazím 
na zajímavý článek, který se 
týká třeba dospělé medicíny, 
tak si to ráda přečtu. Mám 
kamarádku praktičku pro 
dospělé, takže spolu často 
diskutujeme spoustu věcí,  
které já třeba nevyužiju, ale 
určitě je dobré rozšířit si 
medicínský obzor.

I mimooborové souvislosti?

třeba psychologie mě zajímá, 
teď se dívám na semináře 
o teorii typů od Šárky Mikové, 
to se mi i může hodit do praxe 
pro práci s dětmi, ale osobně  
mě to především baví a zajímá. 

Změnil se třeba přístup  
lékaře k pacientovi?

Já myslím, že ani ne. Když si 
představím sebe, tak pořád 
přistupuju k pacientům stejně. 
snažím se být milá, aby se mě 
děti nebály a snažím se, aby 
k nám chodily, když ne úplně 
rády, tak alespoň ne s odporem. 
aby si nepamatovaly jenom 
na to nepříjemné. 

A přístup lékaře k rodiči?

samozřejmě musíte k rodičům 
přistupovat citlivě a odhadnout, 
jak je který rodič nastaven. 
Respektuju, že každý má právo 
na svůj názor. a i když mi třeba 
něco nepřipadá jako to nejlepší 
řešení, tak do toho nebudu 
nijak násilně zasahovat, pokud 
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to není v rozporu s dobrým 
vývojem dítěte. 

Řekla jste si někdy během své 
praxe, že to byla, chyba, stát se 
doktorkou?

Prošla jsem takovou krizí 
po mateřské, protože v průběhu 
mojí dlouhé mateřské se 
změnily atestační podmínky 
a já jsem pak musela dělat 
ještě nové stáže a nová kolečka 
na různých odděleních, takže 
se mi to protáhlo. Nebyla jsem 
v žádné nemocnici zaměstnaná, 
neměla jsem příjem a za stáže 
jsem si ještě musela platit, 
tak to byla velmi náročná 
situace pro celou rodinu. v té 
chvíli jsem si říkala, že jsem si 
nevybrala dobře.

Asi nejde se úplně vyhnout 
dění kolem koronaviru, ale 
mě osobně zajímá jen jedna 
otázka. Jak snášely toto 
onemocnění děti, které máte 
v péči?

v mém obvodu to prošly 
děti s lehčími průběhy. Jen 
jeden náctiletý pacient měl 
po prodělání multisystémový 
zánětlivý syndrom, naštěstí 
bez selhání orgánů, takže to 
dopadlo dobře.

Paní doktorko, kdybyste 
nebyla lékařkou, tak čím byste 
byla?

No…Možná zahradnicí. Baví mě 
práce na zahradě. teď budujeme 
novou zahradu kolem domu, 
tak se tam krásně odreaguju 
a přijdu na jiné myšlenky, 
baví mě to. Mám to už 
v genech, protože pocházím ze 
zemědělské rodiny. v zahradě, 
sadech a vinohradech jsem 
pomáhala od raného dětství.

Plánujete vinohrad  
i tady na zahradě?

dřív jsem bydlela v Kájově a tam 
jsme kousek vinohradu měli, 
dokonce jsme si dělali i svůj 

domácí burčák. tady zatím 
vysazený nemáme, každopádně 
v plánu to je, ale spíš pro hrozny 
k přímé konzumaci, dělat víno 
není tak jednoduché. 

Je jiný život na Moravě 
a v Čechách?

trošku jiné to určitě je, obzvlášť 
v té mojí oblasti, kde je hodně 
zemědělství a folkloru, který 
tady chybí. tady je zase krásná 
a čistá příroda, u nás jsou to 
jen ta pole, sady, vinohrady… 
v sezoně postřiky. 

Mají Vaši rodiče sklípek?

Mají, tam je to zcela běžné. 
sklípek má každá druhá rodina. 
táta měl vinaření vždy jako 
koníčka. umění dělat víno 
se tam u nás dědí z dědečka 
na otec, z otce na syna. ale můj 
taťka měl tu smůlu, nebo to 
štěstí, že má čtyři dcery. Žádná 
z nás k tomu nijak netíhla, 
takže to umění neměl komu 
předat. 

Myslíte, že některé z Vašich 
dětí půjde ve vašich šlépějích?

Zatím se na to nikdo netváří, 
nejstarší dcera uvažuje o studiu 
práva. Mladší dcera a syn se 
ještě nijak neprofilují, ale spíš 
si myslím, že v mých šlépějích 
nepůjde nikdo. 

Doporučila byste jim to?

Rozhodně bych jim to nenutila, 
protože to není jednoduchá 
cesta, ale kdyby se pro to 
někdo svobodně rozhodl, tak 
jej ráda podpořím. Bylo by pak 
ještě fajn, kdyby si vybral obor 
pediatrie a třeba po mě někdy 
přebíral obvod. to by bylo úplně 
ideální.  

Jaké jsou vaše koníčky?

Zahrada, bylinky, procházky 
do přírody, kolo, jóga, občas si 
jdu i zaběhat, když se donutím. 
v zimě běžky a lyžování. a pak 
taky rodina a folklór. 

Jste vyznavačkou zdravého 
životních stylu?

určitě. Neříkám, že se mi to 
ve všech ohledech stoprocentně 
daří naplňovat, ale určitě se 
snažím. Pohyb, sport, omezení 
monitorů, zdravé jídlo, zdravá 
mysl… 

A daří se vám k tomu vést 
i vaše děti?

Moje děti docela sportují, 
myslím, že manžel jim jde 
příkladem, protože je vášnivý 
cyklista a sportuje denně. 
Na mobilech samozřejmě jsou, 
ale snažíme se to korigovat. 
sami ví, že to nesmí přehánět. 

A vytvořila jste si za tu 
dobu, co tu jste hlubší vztah 
k nějakému místu tady?

určitě Kleť je krásné místo, k té 
vztah mám. v Kájově jsem se 
na ni denně dívala z okna, teď 
přímo pod Kletí bydlím. Jezdíme 
tam na kole nebo chodíme 
výšlapy.

Jak se Vám líbí tady v Brloze? 
Znáte Brloh víc, než jen 
z ordinace?

Několikrát jsem tudy projížděla 
na kole. Je tu krásně, je to vesnice 
zasazená do překrásné přírody, 
má nádherné okolí. líbí se mi 
Kuklov. tam jsem byla v rámci 
dovolené již jako studentka 
a tenkrát jsem vůbec netušila, že 
tady budu někdy žít. ale znám to 
tady málo, a to je škoda. většinou 
jen přijedeme a odjedeme, někdy 
bychom se se sestřičkou měli 
zdržet a projít se tady. :-)

Paní doktorko, děkuji Vám 
za milý rozhovor. Děkuji 
za výbornou a svědomitou 
péči, kterou věnujete svým 
pacientům a přeji Vám 
do dalších let, aby Vás Vaše 
práce i nadále bavila a byla 
jste tu u nás na jihu Čech stále 
spokojená.

Markéta Tanzerová
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Pozvání do knihovny

Nové knihy

BeleTRIe PRo DěTI
Dahl, Roald

 –  KluK 

Fan, Terry 

 –  MoŘe PotKalo oBloHu 

Jeremies, Christian

 –  PoldíK a PavlíK. PaRty u tučňáKů

Pavlovič, Jozef

 –  KluCI Z MRaveNIŠtě 

Drda, Jan

 –  česKé PoHádKy 

Čtvrtek, Václav

 –  česílKova vodNICKá KNíŽKa 

Salajková, Miroslava

 –  BáJečNá ŠKola PaNa sCotta 

Trelová, Bohunka 

 –  tRPaslíCI Z PaŘeZovéHo doMečKu

Vaněček, Michal

 –  BaJKy Z faRMy ZvíŘat

NAuČNá PRo DěTI
Kończak, Joanna 

 –  lIdsKé tělo. ZáBavNá aNatoMIe  
PRo dětI 

Markéta Tanzerová

V úterý 22. června zavítalo  
do knihovny třiadvacet dětí  
z místní školky. 

a to bylo něco! Myslela jsem,  
že se sem ani nevejdeme,  
ale nakonec to dobře dopadlo. 
tématem našeho setkání 
se stalo doBRodRuŽství. 
Jako inspiraci jsme si přečetli 
knihu o Mumínkově nočním 
dobrodružství. děti pohádku 
vydržely poslouchat až do konce 
a za to je moc chválím, protože 
udržet pozornost, když přijdete 
do nového prostředí, není tak 
jednoduché, ale děti to zvládly. 
Přemýšlela jsem, jak dětem 
program v knihovně zpestřit 
a nemohla jsem na nic přijít, 
inspirací pro mě byl až článek 
paní anderlové na téma putovní 
kamínky. to byl konečně nápad! 
Každé dítě si namalovalo 
svůj kamínek, který pošle dál 
do světa za dobrodružstvím  
při nějaké své výpravě do světa.  
těším se zase někdy příště!

Mateřská škola v knihovně
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BeleTRIe PRo DoSPělé
– RoMáNy
Cordonnier, Marie

 –  NadINe. NevINNá svůdNICe

Čeřovská, Petra

 –  MuKl. PŘeŽIl, ale NIKdy 
NeZaPoMNěl 

Devátá, Ivanka

 –  RadŠI NeKouKat 

Donoghue, emma

 –  voláNí HvěZd 

Frear, Caz 

 –  Malé sladKé lŽI

Chang, yong

 –  dIvoKé laButě 

Jacobs, Anne

 –  KaváRNa u aNděla. dCeRy NaděJe 

Katalpa, Jakuba

 –  ZuZaNIN deCH 

Kratochvílová, Helena

 –  JedNou Na útěKu, vŽdyCKy Na útěKu 

landsman, Dominik

 –  deNíčeK ModeRNíHo fotRa 3 aNeB 
HIstoRKy Z RodIčovsKéHo Podsvětí

lednická, Karin

 –  ŠIKMý Kostel. RoMáNová KRoNIKa 
ZtRaCeNéHo Města. léta 1921-1945

Mornštajnová, Alena

 –  lIstoPád 

Pogodová, Sandra

 –  Buď v PoGodě; Hoď se do PoGody 

Polách, Antonín,

 –  CtI otCe svéHo, ale MIluJ ŽeNu 
svou; Páté PŘIKáZáNí 

Quinn, Julia

 –  BRIdGeRtoNovI. vIKoMt, KteRý Mě 
MIloval

Svěrák, Zdeněk

 –  PovídKy a JedNa Báseň

Vondruška, Vlastimil

 –  KŘIŠťálový Klíč III. JaRMaRečNíK; 
KŘIŠťálový Klíč. Iv. HeJNICKé 
PastoRále

DeTeKTIVKy, THRIlleRy
Campbell, Michele

 –  Byla to tICHá dívKa

Cílek, Roman

 –  ZásNuBy se sMRtí 

Klevisová, Michaela

 –  ostRov ŠedýCH MNICHů

Kuťák, Jaroslav

 –  JosefovsKá KRev 

lapena, Shari

 –  JeJí KoNeC 

May, Peter

 –  tICHá sMRt 

Mayne, Andrew

 –  HRačKáŘ; teoRIe vRaŽdy

Regan, lisa

 –  MIZeJíCí dívKy; dívKa BeZe JMéNa

youNg ADulT A FANTASy
Stehlíková, Petra

 –  NasteRea

NAuČNá lITeRATuRA PRo DoSPělé
Burianová, Petra

 –  Cesta Z těsta

Daniš, Petr 

 –  NeJlePŠí HRy Z lesNíCH ŠKoleK

gray, John

 –  MuŽI Jsou Z MaRsu, ŽeNy Z veNuŠe 
a dětI Jsou Z NeBe 

Kubal, Michal

 –  PaNdeMIe

Rosenberg, Marshall B.

 –  NeNásIlNá KoMuNIKaCe

Prekop, Jirina

 –  PevNé oBJetí: Cesta K vNItŘNí 
svoBodě

Špitálníková, Nina

 –  svědeCtví o ŽIvotě v KldR 

tým smarticular.net 
 –  KoNeC PlýtváNí JídleM
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Základní škola 
a Mateřská škola Brloh

Jarní zprávičky  
ze školičky 
Na konci měsíce února jsme 
se ve školce nemohli dočkat 
příchodu jara. těšili jsme se, jak 
budeme potichu a po špičkách 
probouzet jarní přírodu 
a jak budeme pozorovat ty 
velké změny, které nastanou 
po dlouhé zimě. Bohužel, 
nestalo se tak! Školky byly 
začátkem března uzavřeny, a tak 
alespoň v měsíci dubnu čekala 
na děti veselá jarní výzdoba.

s menším počtem dětí jsme 
si to probuzené jaro užívali 
v písničkách, pohybových 
hrách, pracovních 
a výtvarných činnostech.  
Při vyprávění jsme se od dětí 
dověděli nové poznatky – děti 
si vždy dokáží poradit.

Zde máte 2 ukázky:

Při výrobě luční louky jsme 
si otiskli prstíky do barvy 
a vytvořili včeličky. anežce 

se otisk rozmazal a po chvilce 
přemýšlení řekla: „No, tak 
takhle tlustý bude čmelák!“ 

Prohlíželi jsme si donesené 
kytičky a větvičky z keřů 
a pojmenovávali je. Zlatý déšť 
nemohl nikdo rozpoznat, tak 
jsem se snažila dětem poradit 
podle deště: „Jaké je dneska 
počasí?“ děti se koukly do okna 
a někdo zvolal: „Jéé, déšť!“ 
Najednou vykřikne Janička: 
„Jó, jóó, už to vím! Je to 
PRŠeNKa!!“ 

Při pobytu venku jsme se 
zastavovali u zahrádek a žasli 
nad pestrou paletou barev 
tulipánů a krásnou zelení. vašík 
jednoho dne vykřikl: „Jaro je 
bezva!!!“

Na konci dubna nás ve školce 
navštívila čarodějnice ágnes  
se svým pestrým programem. 
děti si užily kopici legrace 
a vůbec se nebály.

6. května jsme vyrazili k paní 
učitelce na rybičky v jezírku.  

to byla nádhera! Ještě jsme 
stačili prozkoumat celou její 
zahradu, psí boudu, skleník 
a jarní kytičky.

K svátku našich maminek 
a babiček jsme si připravili 
krátké pásmo. Bylo nás sice 
málo, ale o to více se děti 
snažily a moc se jim to povedlo. 
Z překvapení a z dárečků měly 
maminky jistě radost.

a úplně největší radost jsme 
prožívali při návratu všech dětí 
do školky po tak dlouhé době. 
ozývalo se: „ahoj kámo! Já jsem 
se na tebe těšil.“ Školka byla 
konečně plná jásotu a hluku, 
prostě tak, jak to má být.

a co teprve 1. června, když 
jsme oslavovali svátek dětí – 
to naše školka patřičně ožila. 
vědomostní soutěže, např. 
sestavování rozstříhaných 
pohádkových postav, střídaly 
sportovní soutěže, např. skoky 
v pytlích, poté zkouška odvahy 
(= přenášení obrovského hada, 
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evička: Že svítí sluníčko 
a můžeme bejt zdraví.  
Jo, a ještě kytičky.

emička: Nejkrásnější je duha, 
protože má hodně barev.

Matoušek: Nejkrásnější je 
slunce, krásně hřeje a svítí.

Táda: Nejkrásnější je sluníčko, 
protože je teplý.

Kryštůfek: Nejkrásnější jsou 
kytičky, protože voní.

Toníček: Nejkrásnější je modrá 
obloha.

Honzík: Přece tygr a lev!

Jindříšek: sluníčko, protože  
je zlaté.

Anežka: Kolotoče, protože  
jsou nejlepší.

Janička: Na sadě jsou 
nejkrásnější tulipány.

Štěpánek: Nejkrásnější?  
se koupat v bazénu.

eliška: Kočička, protože  
je hodná.

hledání KINdeR vajíček s úkoly 
a pokladu na školní zahradě). 
děti vše moc bavilo, a tak jsme 
si oslavu prodloužili do druhého 
dne. Naše školka = školka plná 
pohody. a nyní se při čtení 
dětských odpovědí na různé 
otázky dostanete do pohody i vy.

„Co By Se STAlo, KDyBy 
NePŘIŠlo JARo?“

lukášek: Kdyby nepřišlo jaro, 
tak by byla pořád zima. Pořád 
bysme se třepali zimou, museli 
bysme zatopit a bylo by nám 
smutně. Kdyby nebylo jaro,  
tak by nebylo ani léto.

Vašík: Kdyby nepřišlo jaro? 
(velký údiv) to by nebylo 
sluníčko, kytičky, travička, 
motýlci, zajíček, veverka, srnka, 
liška a ptáčci. Měli bychom 
špatnou náladu a pořád by byl 
jen sníh a sníh. ☹

Jáša: tak by ty listy byly  
hnědé, suché a pak by padaly.  
My máme rádi JaRo!

Růženka: Byla by pořád zima, 
a to bysme nemohli chodit ven.

evička: Že by děti nastydly 
a nemohly by chodit ven.

emička: (hned se zeptala 
otázkou) Co je po jaru? léto?  
No tak by bylo léto.

Matoušek: Byl by sníh, pak by 
byli všichni zmrzlí. Zvířátka  
by potřebovala slunce.

Táda: tak to fakt nevím.

Kryštůfek: Byla by navždy 
zima. Chci sluníčko.

Toníček: Byla by zima a sníh 
a nelíbilo se nám to.

Honzík: dopadlo by to jinak.

Jindříšek: Byla by zima, 
nerostly by kytky ani stromy. 
Jó, přezuli jsme gumy na autě 
za letní.

Sofinka: Jenom bysme spali.

„Co SI MySlíTe, že Je 
NA SVěTě NeJKRáSNěJŠí?“

lukášek: Nejkrásnější na světě 
je léto. Můžeme se koupat. Ještě 
nejkrásnější je sluníčko, protože 
se můžeme taky opalovat.  
a jíst zmrzliny.

Vašík: Na světě nej, nej, 
nejkrásnější jsou kytičky, pak 
ňáký barevný motýlci, včelky 
anebo tráva. a ještě kuřecí 
maso, ale i prasečí maso.   
(Jistě, jíst se musí! )

Jáša: Berušky – má černé tečky 
na křídlech.

Růženka: Když neprší!
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Matyášek: Nejkrásnější je  
slon – umí troubit.

Sofinka: Nejkrásnější je vlk, 
protože umí „troubit“ nebo  
jak se to říká… 

Nelinka: Bubák – je hezkej.

PŘeDSTAVTe SI, že 
žIJeTe V ZeMI PoHáDeK: 
„JAKou BySTe CHTělI BýT 
PoHáDKoVou PoSTAVou 
A PRoČ?“

lukášek: černou a bílou 
kočičkou a v Zemi pohádek bych 
se kamarádil s kočičkama.

Vašík: asi rytířem, protože 
mám rád, když bojuje třeba 
s drakem nebo s dinosaurem.

Jáša: Já bych chtěl být 
beruškou, protože se mi líbí 
hrozně moc.

Růženka: Já bysem chtěla být 
Karkulkou, protože má takovej 
převlek a ještě košík – to je taky 
převlek, víš?

evička: čertem, protože čert 
je zlobivej a může všechny vzít 
do pekla.

emička: elzou, protože ji mám 
ráda.

Matoušek: drakem, protože 
chrlí oheň a taky bojuje 

s rytířem. a je hodný.  
drak by chtěl hrad a tam by  
byl s rytířem Bajajou.

Táda: Já bych chtěl být králem 
a může mít třeba královnu.

Kryštůfek: červenou mašinkou, 
protože je krásná.

Toníček: Želvou Ninja, protože 
mají meče a bojují proti 
zlobivým.

Honzík: tygrem, protože je 
bílej a lev, protože má tady to 
(ukazuje okolo hlavy). Jó, srst. 
A p. učitelka říká: „Hřívu!“.  
Jo, hřívu a pak se perou!

Jindříšek: Zuma – umí ze svého 
vozidla udělat ponorku. Je to 
postava hodná – je to pes a má 
oranžovou barvu. Jejich dům 
vypadá jako centrála = vysoká 
budova. víš?

Anežka: Klidně Mikuláš 
(po chvilce dodává s rukama 
v bok) Je taky spíš hodný!

Janička: sluníčkem,  
protože svítí.

Štěpánek: Zvířátkovou 
postavou, protože patří do země 
– žížala, krtek, myši a had. 
líbilo by se mi zalézt do země.

eliška: Beruškou, protože se mi 
líbí a lezla mi po ruce.

Matyášek: Postavou? 
opravářem, protože oni jsou 
dobrý. aby mohli stavět, umí 
opravovat stroje.

Sofinka: Chci být Popelkou, 
protože má peníze. 

Nelinka: Holičkou.

„ŘíKá Se, že KAžDý 
NA SVěTě Je užITeČNý. 
MySlíŠ SI, že JSI TAKy 
NěKDy užITeČNý/užITeČNá 
A JAK?“

lukášek: Hrát si hezky slušně 
s kamarády. a třeba užitečný 
jsou úkoly. dělat je, až budu 
ve škole.

Vašík: Pěstuju zahrádku. 
s taťkou jsem v lese a dělám 
dříví. a ještě dělat – barvit 
vajíčka.

Jáša: Protože budu hodný 
a budu si uklízet hračky, 
pomůžu mamince a tatínkovi.

Růženka: Jóóó, jsem užitečná! 
Pomáhám mamince vařit, ještě 
uklízet pokojíček, kdyby tam  
byl binec.

evička: Já můžu vytírat, 
zametat, vysávat a vyndávat 
prádlo z pračky. a uklidit si 
svoje hračky v pokojíku.

emička: ano, jsem užitečná. 
Hraju si s Hynďou, starám se 
o něj a řádím s ním.

Matoušek: takže třeba 
při vaření – sypat mouku 
do hrnečku. taky jsem cukroval 
buchtu, nalejval jsem mlíko 
a míchal jsem těsto.

Táda: Jak si hraju s maminkou, 
že uklízím s maminkou myčku, 
uklízím s ní nádobí, pokoj. 
s taťkou jsem byl venku, bylo 
tam sluníčko – opravoval jsem 
s taťkou auto.
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Kryštůfek: Mamince pomáhám 
s vařením. Někdy vůbec ne 
a někdy jo! (To známe. )

Toníček: Pomáhám – někdy 
s taťkou bagruju hlínu. dávali 
jsme ji pryč, když tam nebyl 
kontejner.

Honzík: Pomáhám taťkovi 
na stavbě a mamince pomáhám 
vařit – špagety, párky a úplně 
všechno.

Jindříšek: třeba hrabat trávu 
na sadě – horní a dolní sad.  
ano, jsem užitečný.

Anežka: Jóó – pomáhám. dobře 
pomáhám – spím. uklízím 
hračky po sobě, uklízím 
i s Přemdou, protože máme 
hernu a pokojíček. (Anežka si 
umí dobře „rozložit síly“. )

Janička: dříví – skládám dříví, 
taťka ho vozí. už jsem doma 
jednou vytírala a vysávala.

eliška: Mamince pomáhám 
s těstem, upečeme buchtu. 
tatínkovi s kufříkem.

Matyášek: Jóó, pomáhám 
s kalkulačkou. umím dát číslo, 
které maminka chce.

Sofinka: Pomáhám mamince – 
budu přebalovat Kubíka. 

líBIlo? DěTI MAJí CHyTRé 
HlAVIČKy, SouHlASíTe?

4. června jsme navštívili ovečky 
u Mikešů. dověděli jsme se 
o nich nové informace, ovečky 
jsme si také nakrmili.  
Byl to hezký den.

a co nás v červnu ještě čeká? 
Návštěva místní knihovny, 
opakování oblíbených činností, 
které děti bavily během 
školního roku a postupné 
loučení – hlavně s našima 
dvěma předškoláky. Školková 
léta jim rychle utekla a teď 
na ně čeká velká škola. tak ahoj 
a ať je ve škole všechno prima!

loučíme se s vámi, přejeme 
vám všem pohodové léto 
a v novém školním roce se zase 
ozveme.

Vaše Kuřátka 
Dana Hamanová
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žáci páté třídy naší školy s paní učitelkou Zdeňkou Švarcovou  
vymýšlely během distanční výuky pohádky a samy je i ilustrovaly!  
A vy si je můžete přečíst na pokračování v našem Zpravodaji. 

v jednom velkém městě žila 
dívka jménem emily. Měla 
všechno, co si přála, cokoli 
řekla, hned jí to rodiče koupili. 
Zkrátka byla rozmazlená a kvůli 
jejímu chování se s ní nikdo 
nebavil. věděla, že jí něco chybí, 
ale nevěděla co. 

Bohužel, když jí bylo jedenáct 
let, její rodiče zemřeli při 
autonehodě a emily jela ke své 
babičce Martě, která vlastnila 
jízdárnu jménem Mustang. 
Když emily na jízdárnu přijela, 
nikoho tam neznala. Byla z toho  
všeho zmatená a nevěděla,  
co má dělat. 

Jednou se šla podívat do stájí 
a viděla tam překrásnou 
sněhobílou klisnu jménem amy. 
emily se jí podívala do očí a v tu 
chvíli zjistila, že už nepotřebuje 
mít všechno, co chce, ale stačí 
mít to, čeho si nejvíc váží. 
Poprosila babičku, jestli by jí 
naučila jezdit na koni. dlouho 
Martu přemlouvala, až nakonec 
kývla. druhý den začali nejdříve 
tím, že jí Marta naučila, jak 
vylézt na koně, na jaké straně 
slézt, jak se udržet na koni a jak 
držet uzdu. 

Po několika letech, když už bylo 
emily 15 let, uměla skoro vše 
a začali skákat parkur. emily to 
tak moc bavilo, že se přihlásila 
do parkurového závodu. Ještě 
dlouho trénovala, ale při 
posledním skoku spadla z koně 
a zlomila si ruku. Když se jí 
ruka znovu uzdravila, tak si

řekla, že parkur už asi nikdy 

Pohádky pro děti 
třeba na dobrou noc

emily a Amy

skákat nebude. ale začala  
běhat s klisnou amy.  
amy byla neobyčejně rychlá 
a hbitá. Začala s ní běhat 
dostihy. svůj první dostih  
emily vyhrála, když jí bylo 
teprve 17 let. vyhrávala téměř 
každý dostih a běhala čím dál 
tím delší a náročnější tratě.  
Byla to nerozlučná dvojka. 
strávili spolu všechen volný 
čas a nebylo dne, kdy by spolu 
nevyrazili alespoň na krátkou 
projížďku, za jakéhokoliv počasí. 

Babička Marta na ní byla  
velmi pyšná. Jednou jí  
pravila, že takové přátelství 
mezi člověkem a koněm  
je velice vzácné.

Když si spolu jezdec a kůň tak 
dobře rozumí, měli by zkusit 
závody v drezuře, ale emily 
si dlouho rozmýšlela, zda 
závodit. Nakonec se rozhodla, 
že není důležité vyhrát, ale 
nejdůležitější je si závod užít.

Marion Tomášková
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v městečku autíček 
u sovičkového lesa žila bezva 
autíčka. Bylo jich hodně, měla 
různé barvy a tvary, různá 
jména a měla se moc ráda.  
Když ráno vylezlo sluníčko,  
tak se autíčka probudila a začala 
jezdit. Jedna jela z levé strany, 
druhá jela zprava, některá 
do kopce, zbytek jel do kolečka 
a dolů. Některá autíčka byla 
pomalá, některá byla malá, 
některá velká a některá zase 
milovala závody. Každé autíčko 
bylo v něčem jiné, ale všichni 
byli kamarádi a měli se moc 
rádi. Když se sluníčko schovalo 
za kopečkem, unavená autíčka 
šla spát. 

Za studenomodrým rybníkem 
bydlela královna alžběta.  
tuto královnu nikdo neznal. 
ona vždy seděla u sebe 
v paláci a moc se neukazovala. 
Jak denně seděla doma, tak 
nevěděla, co se děje kolem 
ní. Jednoho dne se rozhodla 
jít na procházku. Když se 
procházela kolem rybníka, tak 
na druhé straně uviděla bezva 
autíčka. Královně se autíčka tak 
zalíbila, že se rozhodla, že si 
jedno autíčko vezme. 

alžběta zavítala do kraje 
autíček a začala prosit, aby si 
mohla odvézt jedno autíčko a že 
dá za něj vůz zlata. dlouho se 
domlouvali, pak se dohodli, že 
autíčko, které si odveze, bude 
moci navštěvovat své kamarády. 
Královně se zalíbilo růžové 
autíčko s krásnýma žlutýma 
očkama. Nasedla do auta a jela 
do svého království. Jenže nikdo 
nevěděl, že ona neumí řídit 
auto. Když už ho nastartovala, 
tak to byla jízda! volantem 
točila tu doprava, pak zase 
doleva a zas prudce doprava. 
Když jeli kolem rybníka, tak 

Autíčka a královna

nějak z toho prudkého nesprávného točení se auto překlopilo a ona 
vypadla do rybníka. ou, jaká tam byla studená voda. BRRRRRRRR.

Když vylezla z té studené vody, tak celá promrzlá utíkala domů. 
Jenže ona si myslela, že to autíčko jí samo vyklopilo do vody, a to 
schválně, a tak se rozhodla, že se bude mstít. Každý večer, když 
šla autíčka spát, tak královna přicházela a něco jim prováděla. tu 
propíchala kola, tu vypustila vodu, tu poškrábala lak, tu obarvila 
skla nebo vytrhla zrcátka. Každé ráno byla autíčka nešťastná 
a nevěděla, co se děje, kdo jim to dělá. Jednoho dne se dohodla, 
že budou potřebovat pomoc, a tak jela do sovičkového lesa 
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za sovičkami. v lese na stromě uviděla sovy smějanu, Radovanu i smutjanu, které spaly.  
autíčka proudila sovičky, vyprávěla jim svůj příběh a poprosila je o pomoc. sovičky jim rády  
přislíbily pomoc. Když přišel večer, autíčka šla spát a sovičky, jak je známo, že sovičky v noci nespí, 
tak začaly hlídat autíčka. Na začátku bylo všechno v pořádku, nic se nedělo. až když autíčka usnula 
hlubokým spánkem, uviděly sovičky, jak se blíží královna alžběta. sovičkám vůbec nevadí,  
že je venku tma, oni dobře vidí v noci. Když uviděly, že královna chce propíchnout kolo, tak zasáhly.  
No, jak se královna vylekala, to ani nejde popsat. 

Je známo, že sova je moc chytrá, a tak svoji chytrou hlavu sovy využily i na královnu alžbětu.  
Zeptaly se, proč se ona tak chová a co jí autíčka udělala, že je na ně tak zlá. Královna jim musela 
povyprávět celý příběh. sovičky si ho poslechly a pak královně vysvětlily, že autíčka vůbec ale vůbec 
za to nemohou a že ona je královna a má se chovat lépe a nevyvádět takové věci. smějana vysvětlila,  
že když chce jezdit autíčkem, tak se prvně musí naučit řídit. smutjana vysvětlila, že když udělala  
něco zlého a chce to napravit, tak se musí omluvit. a Radovana ji poučila, že dělat někomu zlé věci  
je ošklivé a že tím nikdy nezíská kamarády. 

Ráno, když vyšlo slunko a autíčka se probudila, byla příjemně překvapena, že se nikomu nic nestalo. 
Najednou uviděla královnu alžbětu, která se k nim blížila a začala se moc omlouvat. Možná by to už 
byl i konec, ale autíčka královně odpustila a co navíc, oni se moc skamarádili. Královna se pomalu 
začala učit jezdit autem a spolu zažili ještě spoustu dobrodružství. Kdo ví, možná jsou i teď spolu.

v lese mezi stromy byl  
jeden malý kouzelný strom.  
Byl jako živý, uměl si vyčarovat 
kamarády, hrál si se zvířátky. 
Jednou si ho všiml malý 
chlapec, který bydlel kousek  
od lesa. Jmenoval se Jack.  
Jack si za ním chodil potají hrát. 
stali se z nich velcí kamarádi. 
aby nezbyl v lese kouzelný 
strom sám se svými kouzly, 
rozhodl se Jack s otcem zasadit 
strom na zahradu. a tak byli 
přátelé napořád spolu.

Kouzelný 
strom

Ondřej Řehák

Na další pohádky 
se můžete těšit 
zase příště

Václav Vaněček
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od 1. prosince do 31. ledna

Pátek  14:00  – 16:00 
Sobota – v sudém týdnu  9:00  – 16:00

Sběrný dvůr otvírací doba:
od 1. února do 1. listopadu

Pátek  15:00  – 17:00 
Sobota – v sudém týdnu  9:00  – 10:00

odečty vodoměrů proběhnou od 14. – do 31. srpna 
a splatnost vodného za období od 1. 9. 2020 do 31. 8. 2021 bude od 1. 10. 2021 do 30. 11. 2021.

odečty vodoměrů bude provádět pověřená pracovnice paní Jiřina Gründl z Brloha. Žádáme 
občany, aby umožnili přístup k vodoměrům a zajistili vyčištění šachty (odstranit pavučiny, 
uhynulé hlodavce a případně odčerpali vodu). 

V případě nezastižení je potřeba si domluvit náhradní termín na tel. čísle 723 202 659. 
Informace o přesných termínech odečtů najdete v srpnu na stránkách obce www.obecbrloh.cz.

Informace obecního úřadu

Blahopřání
jubilantům

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme  
a přejeme do dalších let hodně štěstí a spokojenosti. 

ať prožijete další léta ve zdraví, s úsměvem na tváři a v pohodě,  
v blízkosti svých příbuzných, přátel a známých.

duben Marie Boudová 80 let Brloh 

 Růžena Filipová 89 let Brloh

 Miloslava Šiponová 88 let Brloh

 Jan Prüher 65 let Jaronín

 Vojtěch Tanzer 84 let Janské údolí

 

Květen Marie Hálová  70 let Janské údolí

 Anna ondřichová 87 let Jaronín

 Jiřina Salzerová 82 let Brloh

 Jan Šebelka 70 let Brloh

červen Anna Jakešová  81 let Brloh

 Petr Halgaš 80 let  sedm Chalup

 Jan Hrubeš 83 let Brloh
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Příspěvky čtenářů Zpravodaje

Putovní kamínky

už se vám stalo, že jste 
na vycházce, výletě v přírodě 
nebo u svého domu nalezli 
malovaný kamínek? Jak se tam 
objevil a proč?

Malování kamínků se stalo 
hitem letošního jara a léta. 
vznikla velmi početná skupina 
na facebooku Kamínky, kde si 
můžete prohlédnout spoustu 
kamínků, které namalovali 
nadšenci a vy je při troše štěstí 
můžete nelézt. také zde můžete 
najít svůj kamínek, pokud je 
malujete, a dovědět se, kdo 
jej nalezl a kam až doputoval. 
Pokud kamínek naleznete, 
můžete si jej vzít pro radost 
domů nebo jej poponést někam 
dál „do světa“. Kamínky se 
neschovávají, umisťují se tak, 
aby je lidé našli.

Já už jsem nalezla tři kamínky. 
dva v těsné blízkosti našeho 
domu, na vchodových schodech 
a na lavičce. domnívám se, 
že kamínky byly určeny 
k tomu, abych je našla právě 
já, a proto mi udělaly tak 

Vandrování  
s panem Františkem Traplem

Marie Anderlová

Je až neuvěřitelné, že 
od našeho posledního 
vandrování uběhlo celých osm 
měsíců. o to víc jsme se těšili 
na vandr do Dobročkova. 

v dobročkově už někteří z nás 
byli na vychízce s CHKo, 
podívat se na chráněnou 
rostlinu hořeček český. to 
jsme ale jeli auty až skoro 
k vesnici. tentokrát nás čekala 
pěší cesta. Potřebovali jsme už 
někam vyrazit, protože mnozí 
z nás přes zimu moc vycházek 
neuskutečnili a zlenivěli. Když 
řekl pan trapl, že ujdeme osm 

až deset kilometrů, zvažovala 
jsem, zda to zvládnu, jestli 
postačím tempu a jestli nebudu 
ostatní, mladší vandrovníky, 
zdržovat. touha být s přáteli 
a projít se jarní přírodou 
rozhodla. Rozhodně se i ostatní 
na vandr těšili, protože se nás 
sešlo třicet tři. 

dorazili jsme k dubu za Jakešů 
pilou, provedli jsme poslední 
přípravy na cestu, postřik 
proti klíšťatům, nastavili 
výšku holí, utáhli tkaničky 
a hurá na cestu. Šli jsme kolem 
potoka po pohodlné lesní 

cestě kolem přírodní rezervace 
dobročkovské hadce k silnici 
na Prachatice. Náš plán, že 
překročíme potok a zkrátíme 
si cestu po lukách nevyšel. 
louky byly po deštích rozmoklé 
a nedalo se tudy jít. Pokračovali 
jsme proto po silnici až 
k rozcestí na dobročkov.

dobročkov je částí obce Ktiš. 
První zmínky o vesnici jsou 
z roku 1310. Pamětihodností 
je zde křížek na návsi s datací 
1880. Kolem návsi je asi 
dvanáct hezky opravených 
rekreačních chalup. v roce 

velkou radost. těšila jsem se s nimi týden a pak pro radost někoho 
jiného putovaly dál. Na recepci budějovické onkologie a do lékárny, 
tedy zdravotnickému personálu. sledovala jsem kamínky 
a čekala na nálezce, dlouho se na místě neohřály a s radostí byly 
přijaty. třetí kamínek, nalezený u dubu, mám stále ještě doma 
a přemýšlím, kam jej pošlu dál.

všechny tři kamínky mají stejné poštovní směrovací číslo, proto 
se domnívám, že autor je stejný. Moc za kamínky děkuji, potěšily 
mne, nerada jsem se s nimi loučila, ale jejich posláním je rozdávat 
radost dál.
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Marie Anderlová

2011 zde byly evidovány čtyři 
adresy a trvale hlášeni čtyři 
obyvatelé. Na návsi jsou také 
krásné chráněné dobročkovské 
lípy. Na severovýchod od obce 
se nachází přírodní památka 
dobročkovské hadce se 
svahovými loukami s částečně 
teplomilnou a suchomilnou 
květenou. Jižně od vesnice 
leží přírodní rezervace Hadce 
u dobročkova.

Zpáteční cesta byla trochu 
náročnější, šli jsme do kopce 
směrem na Kuklov. až tam 
jsme však nedošli, odbočili 
jsme k salaši a vyšli jsme 
v na Jiskrově kopci. Naše 
cesta směřovala dolů k potoku 
a k dubu, odkud jsme vyšli. Byla 
to pěkná vycházka a moje obavy 
o její zvládnutí byly zbytečné. 
a její závěr? Překvapivý. Byli 
jsme pozvaní na výborný kančí 
guláš a mistrovské kremrole. 
Pane traple a Maruško, 
moc děkujeme za přípravu 
a organizaci vandru i za to, jak 
se o nás staráte. děkujeme také 
našim řidičům a libuně Jiřičků 
za fotodokumentaci.
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Nové židle v KD BRloH

v loňském roce 2020 žádala obec o peníze na pořízení nového vybavení do kulturního domu.  
Šlo o dotaci z PRoGRaMu RoZvoJe veNKova, kterou zajišťovala Mas Blanský les – Netolicko. 

Projekt posloužil k nákupu nových židlí a stolů do kulturního domu. tím se zlepšila vybavenost 
objektu a zásadně se zvýšil komfort pro občany při pořádání kulturních a společenských akcí.  
v této etapě projektu se podařilo získat celkem 300 kusů židlí a 28 kusů stolů. v poptávkovém řízení 
vyhrála společnost technotrade CR s.r.o.

Cena výše uvedeného vybavení byla téměř 350 000 Kč. dotace ovšem 
činila 80 % této částky.doufejme tedy, že nové stoly a židle budou 
sloužit minimálně stejně dlouho jako ty původní. snad si je brzy 
vyzkouší i občané, při některé z plánovaných kulturních akcí.

Václav Pecha ml.

Zábavná stezka pro děti Záhada ztracené školy je umístěna na naučné  
stezce Brložsko, a to jen do konce letošních prázdnin, tedy do 31. srpna. 

více informací najdete na stránkách obce,  
https://www.obecbrloh.cz/aktuality/zabavna-stezka-pro-deti.

Záhada ztracené školy
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V březnu se naše obec zúčastnila celostátní akce uKlIĎMe ČeSKo,  
která se stala jedinou „společenskou“ akcí letošního jara u nás  
a kvůli epidemickým opatřením se konala zcela neorganizovaně. 

Na různá místa v obci byly umístěny pytle na odpadky, které jste si mohli vzít a vyrazit na lov 
odpadků, které se válejí podél cest, na mezích, loukách, v lese atd. odpadky do přírody nepatří 
a je fajn, že si to mnozí z nás uvědomují a není jim lhostejné, když vidí podél cesty válet se 
například plechovku od „energeťáku“, kterou tam jistě omylem vyhodil nadšený cyklista 
a příznivec zdravého životního stylu... Pytle s nasbíranými odpadky jste mohli vyhodit 
do popelnice, kontejneru nebo odnést do sběrného dvora, kde se sešlo celkem čtrnáct pytlů. to je 

krásný výsledek. Kolik pak 
toho skončilo v kontejnerech, 
nevíme. ale doufejme, že 
dalších čtrnáct kousků.  
Pro mě největším úspěchem 
byl úklid rojšínské čekárny – 
koukněte dolů na fotky!

Chtěla bych poděkovat všem, 
kteří obětovali kousek ze 
svého volného času, vyrazili 
do přírody a trochu jí ulehčili 
od množství odpadků, které 
se tam válejí. stejně tak těm, 
kteří sbírají odpadky po celý 
rok. díky. Je dobře, že takoví 
lidé mezi námi jsou. 

ukliďme Česko

Markéta Tanzerová

čekárna v Rojšíně



21

Zpravodaj obce Brloh  |  číslo 2  |  2021

čekárna v Rojšíně

Mnozí z vás, kteří občas projdou kolem kontejnerů, a hlavně ti, kteří chodí tříděný 
odpad vyhazovat, si jistě všimli toho, že se tam občas objeví něco, co tam nepatří. 
Například obnošené boty, stavební polystyren nebo nefunkční vysavač v kontejneru 
na plasty. Kapitola sama pro sebe je pak kontejner na biologicky rozložitelný odpad 
na hřbitově, který je určený, jak už vám jistě jeho značení napovědělo, na biologicky 
rozložitelný odpad ze hřbitova, tj. například květiny, ale ne stuhy z věnců, trávu z posečené 
zahrádky nebo dokonce stěrače od auta! u hřbitova jsou kontejnery dva, a to na již zmíněný 
biologicky rozložitelný odpad a kontejner na směsný hřbitovní odpad, do kterého se vyhazuje 
veškerý odpad ze hřbitova, který se biologicky nerozloží, například již zmíněné stuhy z květin 
nebo hřbitovní svíčky. 
Myslete na to, že odpad, který špatně vyhodíte, musí po vás někdo přetřídit! Pokud z nějakého 
důvodu odpad netřídíte, máte možnost ho vyhazovat do popelnice nebo v pátek a sobotu odnést 
do sběrného dvora.

Všímálek



Vítání občánků

eliška  
Beňadiková

Veronika  
Průchová

Jan  
Rončák

Josef  
Hemmer

Ve čtvrtek 24. června proběhlo VíTáNí oBČáNKŮ. 

Bylo to první vítání po dvou letech, a tak se sešlo 
celkem 11 dětí.

Vojtěch  
Hála

Rosaria  
Veberová
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Marek  
Hanzal

Johanka  
Křížová

Jan  
Švarc

linda  
Šmejkalová

Martina  
Šimečková

19. května 2020 se v chalupě v Jaroníně narodila  
ester eva Koutníková, pokřtěná v kostele v Brloze.
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24 Ve Chmelné 51 rodin o 229 duších.

V Rojšíně 37 rodin o 188 duších.

Ve Stupné 53 rodin o 308 duších.

Ve Vinné 6 rodin o 26 duších.

CelKeM 148 rodin o 753 duších.

Pamětní kniha polní obce Rojšína, s. 130
Sepsána Františkem Růžičkou

 (dostupná na stránkách digi.ceskearchivy.cz)

vládním nařízením ze dne 26. června 1930 nařízeno druhé sčítání lidu v r. 1930, kteréž se  
konalo 1. prosince 1930. Rozhodujícím okamžikem má býti půlnoc z 1. na 2. prosince. 

Pro zdejší politickou obec Roušínskou jmenován sčítacím komisařem Jakub Cipín, obecní 
tajemník a františek Růžička, správce školy ve Chlemlné. Pan Cipín vykonal dle nařízení 
okresního úřadu sčítání lidu ve stupné a vinné a františek Růžička ve Chmelné a Rojšíně.

Když se sčítalo před 91 lety v Rojšíně

KADeŘNICTVí
D A G M A R  Š I M K O V Á

PoNdělí aŽ PáteK od 13 HodIN. 

NuTNo Se oBJeDNAT NA Tel.: 606 503 492

Inzerce

Napočteno:
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 Před časem jsem dostala  
košík topinambur se slovy  
„něco z nich uvař nebo je  
dej slepicím“. Několik 
receptů jsem vyzkoušela 
a dva nejlepší posílám. 

Salát 
z topinambur
2 hlízy topinambur,  
1 větší jablko,  
2 lžičky citronové šťávy,  
jarní cibulka,  
1 sklenice zelí kysané  
nebo sterilované

Zelí scedíme, cibulku 
nakrájíme. jablko 
a topinambury nahrubo 
nastrouháme a smícháme 
s citronovou šťávou. vše 
smícháme dohromady. 
Pokud je třeba přisolíme, 
příp. připepříme 
a necháme vychladnout.

Placičky 
z topinambur
0,5 kg topinambur,  
10 dkg tvrdého sýra,  
2 stroužky česneku,  
1 lžíce provensálského 
koření,  
6 snítek tymiánu,  
1 lžička drceného kmínu,  
1 lžička kari, 1 vejce,  
8 dkg mouky, sůl, pepř

oloupané topinambury 
a sýr nastrouháme 
nahrubo, přidáme koření, 
vejce a mouku. důkladně, 
nejlépe rukama, 
propracujeme a uděláme 
malé placičky, které 
usmažíme. Podáváme 
s brambory nebo 
bramborovou kaší.

Majonéza  
bez vajec
100 ml mléka, 200 ml oleje,  
1 lžička hořčice, sůl, pepř, cukr

všechny suroviny dáme 
do vysoké nádoby a mixujeme 
tyčovým mixérem až směs 
zhoustne do požadované 
konzistence.

Majonéza ze žloutků
4 syrové žloutky,  
1 dcl slunečnicového oleje,  
1 lžíce plnotučné hořčice,  
sůl, pepř, trocha cukru, 
citronová šťáva 

vše smícháme v hrnci 
a za stálého míchání 
připravujeme ve vodní lázni,  
až směs zhoustne.

Majonéza číslo dvě
Majonézu připravíme z těch 
samých ingrediencí, akorát 
místo syrových žloutků 
použijeme žloutky z vajec 
uvařených natvrdo.  
Místo ve vodní lázni pak směs 
mixujeme ponorným mixérem. 
smícháme všechny suroviny 
a k nim pomalu přidáváme olej, 
až směs dosáhne požadované 
konzistence. 

Domácí tatarka
Podle některého receptu výše  
si připravíme domácí  
majonézu, do které velmi 
najemno nakrájíme kyselou 
okurku, jednu malou cibuli, 
1-2 lžíce plnotučné hořčice, 
dochutíme trochou pepře,  
solí a okyselíme citronovou 
šťávou, dokud nám to nechutná. 

…a teď něco na zub

Krůtí „něco“ z Brloha
Při přípravě krůtích cordon 
bleu zbyl ještě docela velký kus 
krůtích prsou, tedy materiál 
k dalšímu zpracování.

Maso, které bylo nakrájeno 
na cordon bleu, bylo i s tím 
zbytkem přes noc naloženo 
v jogurtu ochuceném bylinkovou 
solí (jogurt by měl být hodně 
tučný, ne něco, co se za jogurt 
vydává, ale přitom jde o něčím 
zahuštěné kyselé mléko).

Před kuchyňskou úpravou 
z masa plochou stranou nože 
setřeme přebytečný jogurt, 
nakrájíme na kostky o velikosti 
sousta a dáme do mikroténového 
sáčku se lžící hladké mouky 
a ochucené majoránkou. Kostky 
masa v sáčku promasírujeme. 
Na pánvi zahřejeme na vyšší 
teplotu přepuštěné máslo) nebo 
jiný preferovaný tuk, maso ze 
všech stran osmažíme, přidáme 
cca 1 cm nakrájeného čerstvého 
zázvoru, přidat nějakou dobrou 
zeleninovou směs (čínská 
předem rozmrazená je výborná) 
a nakrájené čerstvé žampiony 
nebo malou konzervu žampionů 
krájených. společně chvíli 
osmažíme, posypeme lžičkou 
kurkumy, promícháme, zalijeme 
cca 2 dcl vývaru (stačí i z kostky, 
do které jsme při vaření dali 
nějaké bylinky ze zahrádky – 
libeček, tymián, rozmarýn či 
šalvěj i kombinace, jak je libo).

stáhneme plamen a necháme 
cca 20 minut dusit. lze dochutit 
pepřem. Já dal na špičku nože 
opravdu pálivého prášku chilli. 
Krůtí maso je měkké hned. Před 
koncem vaření přidáme deci 
smetany ke šlehání, prohřejeme 
a je hotovo.

Když se předem připraví 
suroviny, tak je za půl hodiny 
hotovo zdravé jídlo, které dobře 
vypadá, a ještě lépe chutná.

František Mikeš

Růžena Pöschlová

(red)
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luštění  
s medvědem

v každém čísle Zpravodaje vám přinášíme jeden obrázek (uprostřed křížovky) z našeho 
brložského regionu a vaším úkolem je určit, kde se nachází. K tomu si ještě vyluštíte 
křížovku, jejíž tajenka se též váže k naší obci. 

Pak stačí vše napsat a přinést do knihovny, vhodit do schránky na oú nebo  
poslat poštou či e-mailem na adresu knihovna@obecbrloh.cz, a to do konce srpna. 

Nezapomeňte na zpáteční adresu!

Tentokrát vám tajenka doplní následující text vytažený z místní kroniky a vážící se k události, 
ke které u nás došlo přesně před 100 lety.

v roce 1921 přičiněním více (1. tajenka) občanů vznikla (2., 3. a 4., tajenka.) v Brloze,  
který v roce 1922 zakoupil staveniště.

tři úspěšní vylosovaní výherci dostanou jako dárek za své správné odpovědi láhev bílého vína.

Jak dopadlo luštění z minulého čísla? 
fotografie uvnitř křížovky: dřevěná socha na NS Brložsko mezi 
Kuklovem a lazemi

tajenka z křížovky zněla:  1. PoNeJVíCe ČeleDíNŮ 

       2. DěVeČeK CIZíCH

 3. KRAJSKoVeC   

osmisměrka byla vytvořena v programu Crosswords - ItPro CZ -http://crosswords.itpro.cz

osmisměrka
vyluštěním této osmisměrky se 
dozvíte název soutěže pro děti, 
která právě probíhá v knihovně.

suZuKI, tRasa, čIstota, 
aoRta, stuPa, toteM, 
Maňas, PluIe, ŠKRty, 
PaRáda, HeKal, PáPěŘí, 
duŠeK, dMout, sMysl, 
KRáPě, HlíZa, suKNě,  
sHNít, loRdI, astRa, PoslI, 
KolNa, ostat, PlaZI

tentokrát došly tři 
odpovědi, z nichž dvě byly 
správné. výherkyněmi, 
které si v knihovně mohou 
vyzvednou sladkou odměnu, 
jsou paní libuše Jiřičková 
a dana sklářová. Srdečně 
blahopřejeme!
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Křížovka byla vytvořena v programu Crosswords - ItPro CZ -http://crosswords.itpro.cz



Zpravodaj obce Brloh  |  číslo 2  |  2021

28

neděle 25. července od 14:00 hodin – Stržíšek

TRADIČNí ŘeZBáŘSKá VeRNISáž 
výstava řezbářských prací na téma VZPoMíNKA NA JoSeFA HANuŠe

 

pátek 30. července od 20:00 hodin

PouŤoVá ZáBAVA
zahraje kapela CHlaPI v soBě

sobota 31. července od 17:00 hodin – místo bude upřesněno

PINoCCHIo
divadelní představení pro děti, hraje divadlo Já to JseM

neděle 1. srpna – Brloh

PouŤ
pouťové atrakce, stánky, fotbal, mše svatá

neděle 1. srpna od 10:00 – 14:00 hodin – kino Brloh 

 VeRNISáž VěNoVANá VZPoMíNCe  
NA PAVlA uRBANA 

neděle 15. srpna od 21:00 hodin – areál koupaliště v Brloze

letní kino – film 

BáBoVKy

sobota 4. září od 13:30 hodin – fotbalové hřiště v Brloze

INDIáNSKé léTo
soutěžní disciplíny pro děti, diskotéka

neděle 12. září – 14:00 hodin  

VyCHáZKA S CHKo
na hradiště u ondřeje

uPoZoRŇuJeMe, že VeŠKeRé AKCe BuDou PRoBíHAT S oHleDeM NA AKTuálNí 
ePIDeMIologICKou SITuACI! 

Bližší informace o kulturních akcích se dozvíte z letáků  
a na facebookových a internetových stránkách obce www.obecbrloh.cz.

Kulturní léto v Brloze




